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FlashFlash

wyeliminować tranzyt z centrum miasta
KONSUTLACJE DO 3 LUTEGO. PODZIEL SIĘ SWOJĄ OPINIĄ

do 3 lutego potrwają konsultacje społeczne w pruszczu Gdańskim. do tego czasu mieszkańcy oraz przedsiębiorcy działający na terenie 
miasta mogą wypowiedzieć się na temat ograniczenia ruchu ciężarówek na drodze krajowej nr 91. zakaz miałby dotyczyć tylko ruchu 
tranzytowego. ostatnim akordem konsultacji będzie spotkanie dla wszystkich zainteresowanych, które odbędzie się 4 lutego. to będzie 
ostatni moment, by zabrać głos na temat proponowanych zmian.
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W TROSCE O ZABYTEK

zakończyła się modernizacja elewacji zabytkowego, a zarazem jednego 
z najbardziej charakterystycznych budynków przy ul. Grunwaldzkiej 25 
w pruszczu Gdańskim. mowa oczywiście o dawnym „szpitalu doktora wie-
demanna”, który nie pełni już swojej dawnej roli, jest własnością powiatu, 
ale nadal świadczona są tam usługi medyczne.

szpital wiedemanna  
z odnowioną elewacją

Jak informuje nas Daniel Kul-
kowski, członek Zarządu Po-
wiatu Gdańskiego, inwestycja 
pochłonęła ponad 1,1 mln zł. 
Prawie 700 tys. zł to dofinan-
sowanie z  Rządowego Pro-
gramu Odbudowy Zabytków 
„Polski Ład”. Pozostałe środki, 
a więc blisko 430 tys. zł to fun-
dusze pochodzące z budżetu po-
wiatu gdańskiego.
 – W  ramach zadania elewacja 
została pomalowana. Poza tym 
wykonawca zajął się montażem 
nowych obróbek blacharskich, 
rynien i  rur spustowych. Wyre-
montowane zostały także schody 
zewnętrzne. Wymieniona została 
stolarka drzwiowa i zamontowa-
no szklane daszki nad wejściem 
do obiektu – wylicza zakres prac 
Daniel Kulkowski. – Budynek 
ma wysokie walory architekto-
niczne i jest objęty ochroną kon-
serwatorską, dlatego zależało 
nam na tym, aby znajdujący się 

w centrum Pruszcza Gdańskiego 
obiekt był wizytówką miasta.
Nie wszyscy może wiedzą, 
że budynek przy ulicy Grun-
waldzkiej 25 oddano do użytku 
dokładnie 131 lat temu. Znaj-
dowały się w  nim wtedy 22 
łóżka oraz izolatka z  dwoma 

łóżkami. Budynek – „Szpital 
doktora Wiedamanna” otrzy-
mał nazwę na część jego zało-
życiela Hermana Wiedeman-
na. Co ciekawe, jego ordynato-
rem był zaś jego syn Hugo.

(GR)
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OD WRZEŚNIA

uczniowie i studenci pojadą za darmo
Gmina Kolbudy podejmuje sta-
rania, których efektem ma być 
zwrot kosztów dojazdu do szkół 
dla dzieci, młodzieży oraz stu-
dentów kształcących się poza 
granicami gminy. Jest duża 
szansa, że już od września osoby 
nabywające bilety komunikacji 
zbiorowej będą mogły ubie-
gać się w urzędzie o refundację 
kosztów. Samorząd zabezpie-
czył na ten cel środki w  tego-
rocznym budżecie. 
 – Jeszcze przed objęciem urzę-
du obiecywałem mieszkańcom 
zwrot kosztów z  tytułu opłat 
za gospodarowanie odpadami 
dla mieszkańców 65+ – mówi 
wójt gminy Kolbudy Marek 

Goliński. – Seniorzy już składa-
ją wnioski i zaczynają korzystać 
z  nowego świadczenia. Teraz 
czas na drugą z zapowiedzi, czy-
li darmowe dojazdy dla dzieci 
i  młodzieży do szkół poza ob-
szar naszej gminy.
Ponieważ uczniowie z  gminy 
Kolbudy dojeżdżają do szkół, 
korzystając przy tym z  usług 
różnych przewoźników, naj-
prostszym rozwiązaniem będzie 
refundacja kosztów związanych 
z zakupem biletów miesięcznych 
czy semestralnych.
 – Byłoby to znaczące odciążenie 
budżetów domowych, zwłasz-
cza dla większych rodzin, które 
mają więcej dzieci uczących się 

poza granicami naszej gminy – 
mówi nasz mieszkaniec, którego 
córka we wrześniu rozpocznie 
naukę w  szkole średniej. – Se-
niorzy zostali zwolnieni z opłat 
za śmieci, a uczniowie będą mo-
gli otrzymywać zwrot opłat za 
bilety miesięczne. To sprawie-
dliwe rozwiązanie.
Aktualnie samorząd szu-
ka optymalnego rozwiązania 
technicznego umożliwiającego 
w  sposób możliwie najprostszy 
obsługę interesantów w zakresie 
zwrotu kosztów ponoszonych 
z  tytułu dojazdów młodych 
mieszkańców do szkół.

(RN)

GMINA KOLBUDY. „FERIE NA STOKU” 

dla dwustu młodych mieszkańców 
Podczas tegorocznych ferii 
zimowych gmina Kolbudy 
zorganizuje – dofinansowa-
ne przez samorząd – „Ferie 
na stoku” dla 200 uczniów 
klas I–VIII. Koszt, jaki po-
niosą rodzice za 5-dniowy 
wypoczynek dziecka, to 400 
zł. W  przypadku posiada-
czy Kolbudzkiej Karty Dużej 
Rodziny opłata będzie o 50 zł 
niższa. 
Gmina przeprowadziła już 
nabór na zajęcia za pośred-
nictwem elektronicznego for-
mularza. Oferta spotkała się 
ogromnym zainteresowaniem. 
Limit przygotowanych miejsc 
został szybko wyczerpany.
 – Jeżeli warunki pogodowe 
pozwolą, zajęcia odbywać się 
będą na stoku w  Trzepowie, 
gdzie prowadzona będzie na-
uka jazdy na nartach i  snow-
boardzie – mówi wójt gminy 
Kolbudy Marek Goliński. – 
W  takiej sytuacji w  ciągu 2 
tygodni ferii zorganizowane 
zostaną 4 turnusy. W każdym 
udział weźmie po 50 uczniów. 
Przygotowaliśmy oczywiście 
również wariant alternatyw-
ny, gdyby aura nie sprzyjała 
szaleństwu na stoku.
W  przypadku, gdy pogoda 
pokrzyżuje narciarskie pla-
ny, zorganizowane zostaną 

zajęcia, które realizowa-
ne będą na terenie Zespołu 
Kształcenia i  Wychowania 
w  Kolbudach, w  Aqua Cen-
trum Kolbudy oraz w  plene-
rze. W  planie są też wyjazdy 
do obiektów służących rekre-
acji i  aktywnym formom wy-
poczynku na terenie Gdań-
ska. W  tym wariancie zorga-
nizowane zostaną tylko dwa 

turnusy, w  których udział 
weźmie po 100 uczniów, a za-
jęcia odbywały się będą w go-
dzinach 8.00 – 16.00.
Gmina zapewnia uczestnikom 
wyżywienie (przekąski, napo-
je i danie obiadowe), transport 
oraz opiekę profesjonalnej ka-
dry instruktorskiej. 

(RN)
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życie Powiatu

Z MYŚLĄ O KIEROWCACH I PIESZYCH

w ostatnich miesiącach bardzo wiele działo się na drogach powiatu gdańskiego. drogowcy remontowali, budowali i przebudowywali. koszt przebudo-
wy tylko dwóch dróg wyniósł ponad 22 mln zł. zrealizowano także kilka mniejszych zadań, które mają wpłynąć na poprawę bezpieczeństwa pieszych.

trwają ważne inwestycje drogowe

Zakończono drugi etap robót 
na drodze powiatowej w Błot-
niku. Mieszkańcy z  niecier-
pliwością czekają jednak na 
dokończenie zadania, a  więc 
przebudowę trasy na trzecim 
etapie robót do Trzciniska.
 – Prace, na kolejnym półtora-
kilometrowym odcinku dro-
gi są przewidziane na ten rok. 
Wiem, że inwestycja nie będzie 
należała do tanich, ale dołoży-
my wszelkich starań, aby upo-
rać się z  zadaniem w  jak naj-
szybszym czasie – mówi nam 
Daniel Kulkowski, członek 
Zarządu Powiatu Gdańskiego. 
Kilka lat temu remontowano 
fragmenty drogi między Kie-
zmarkiem a Błotnikiem. Potem 

drogowcy zajęli się odcinkiem 
między Błotnikiem a  Trzcini-
skiem, który podzielony został 
na trzy etapy. Dwa zrealizowa-
ne już etapy kosztowały ponad 
13 mln zł. W  ramach zadania 
przebudowano 2,3 km drogi, 
a  wzdłuż jezdni wybudowano 
chodnik, a  dodatkowo wybu-
dowano m.in. perony autobu-
sowe i zagospodarowano tereny 
zielone.
Na realizację inwestycji wy-
korzystano dofinansowanie 
z  Rządowego Funduszu Roz-
woju Dróg (3,8 mln zł) oraz 
wsparcie gminy Cedry Wiel-
kie w  wysokości 1 mln zł, 
natomiast ponad 8,2 mln zł 
pochodzi z  budżetu powiatu 

gdańskiego.
Z kolei na drugim krańcu po-
wiatu, w  gminie Przywidz 
zakończono pierwszy etap 
przebudowy drogi Roztoka – 
Jodłowno. Drogowcy wykona-
li już prawie 4 km trasy. Przy 
okazji wykonano m.in. chodnik 
i  wyniesione przejścia dla pie-
szych w Ząbrsku Górnym.
 – Pierwszy etap kosztował nie-
co ponad 9,1 miliona złotych, 
z czego 4,9 mln zł stanowi dofi-
nansowanie z Rządowego Fun-
duszu Rozwoju Dróg. Pozosta-
łe środki pochodzą oczywiście 
z  budżetu powiatu. Cieszymy 
się z  zakończenia pierwsze-
go etapu, a  korzystając z  oka-
zji zapewniam, że – w ramach 

zawartej umowy – prace będą 
kontynuowane w  tym roku – 
zapewnia Daniel Kulkowski.
Dodajmy, że przebudowała 
całego, 10-kilometrowego od-
cinka kosztować będzie ponad  
19,8 mln zł, a  dofinansowanie 
wyniesie niespełna 10 mln zł.
Warto jeszcze dodać na koniec, 

że powiat realizował znacznie 
tańsze, ale bardzo ważne in-
westycje, które mają przyczy-
nić się do poprawy bezpieczeń-
stwa – szczególnie pieszych. 
W gminie Cedry Wielkie wy-
konano: przejścia dla pieszych 
przy cmentarzu w  Giemli-
cach, chodnik w  Długim Polu 

i  przejście dla pieszych przy 
świetlicy w  Kiezmarku, nato-
miast w  gminie Suchy Dąb: 
chodnik w  Krzywym Kole 
(PGR) i przejście dla pieszych 
przy domu podcieniowym rów-
nież w Krzywym Kole.

(GR)

  zakończył się pierwszy etap przebudowy drogi Jodłowno - roztoka

UCZĄ BEZPIECZNEJ JAZDY
Bezpłatne zajęcia dla młodych kierowców 
Lada moment kilkuset 
uczniów z  12 pomorskich 
szkół ponadpodstawowych 
będzie uczestniczyć w  zaję-
ciach w  ramach programu 
„Młody Kierowca”. To cykl 
bezpłatnych zajęć realizowa-
ny przez Pomorski Ośrodek 
Ruchu Drogowego w  Gdań-
sku. Młodzi ludzie będą uczyć 
się bezpiecznych zachowań 
za kierownicą. Szkolenia 
prowadzone będą w  Ośrod-
ku Doskonalenia Techniki 
Jazdy „Autodrom Pomorze” 
w Pszczółkach.
 – Na pomorskich drogach 
doszło w  2023 roku do 1561 
wypadków, w  których zginę-
ło 109 osób. Wśród spraw-
ców wypadków szczególną 
uwagę należy zwrócić na tzw. 
młodych kierowców, czyli 
osoby, które dopiero co zda-
ły egzamin na prawo jazdy. 
Ci kierowcy nie mają jeszcze 
doświadczenia i  umiejętno-
ści w  prowadzeniu auta oraz, 
niestety, mają dużą skłonność 
do brawury i ryzyka – zazna-
cza Roman Nowak, dyrektor 

Pomorskiego Ośrodka Ruchu 
Drogowego w Gdańsku. 
To właśnie do tej grupy kie-
rowców skierowany jest pro-
gram „Młody Kierowca”.
Oferta PORD skierowana jest 
do pomorskich szkół ponad-
podstawowych. Każda szkoła 
może zgłosić jedną grupę. 
 – Poprzez bezpłatne szkole-
nia chcemy pokazać młodym 
kierowcom, jak bezpiecznie 
prowadzić samochód. Mówi-
my, jak uniknąć potencjalnie 
niebezpiecznych sytuacji – 
opisuje dyrektor Nowak. 
Z poprzednich edycji programu 

skorzystało już kilkuset 
uczniów.
Nabór do tegorocznej edycji zo-
stał już zakończony, ale jak za-
pewnia dyrektor PORD, akcja 
będzie kontynuowana. Szko-
lenie składa się z  części teore-
tycznej i  praktycznej. Na po-
czątek jest prezentacja na temat 
BRD. Będą to wykłady i  dys-
kusja z ekspertem, by następnie 
przejść do części praktycznej 
i  testów sprawnościowych (al-
kogogle, symulator dachowa-
nia, płyta poślizgowa).

Dorota Patzer/UWMP

 drogowcy zakończyli też działania między błotnikiem a trzciniskiem
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od 1 stycznia obowiązują nas nowe zasady segregacji odpadów komunalnych. nie możemy – jak dotychczas – wyrzucać niepotrzebnych ubrań i obuwia do 
kontenera na odpady zmieszane. wszystkie tekstylia muszą trafić do Gminnego punktu selektywnej zbiórki odpadów albo do specjalnych pojemników, które 
ustawione są przez podmioty prywatne w różnych częściach pruszcza Gdańska. 

Segregację odpadów tekstyl-
nych wymusza na nas ustawa, 
która weszła w życie właśnie 1 
stycznia 2025 r.  

 – Jeśli mamy niepotrzebną 
już odzież, to myślę, że warto 
oddać ją osobom potrzebują-
cym. Można też wrzucić ją do 

ogólnodostępnych pojemni-
ków, na które można natrafić 
w  różnych częściach naszego 
miasta – mówi nam Radosław 

Klaczkowski, zastępca burmi-
strza ds. komunalnych. – Jedną 
z ewentualności jest wywiezie-
nie ubrań na GPSZOK, który 

znajduje się przy ulicy Kupiec-
kiej 16. Miasto będzie prowa-
dzić kampanię edukacyjno-in-
formacyjną, aby pruszczanie 
mieli świadomość istnienia no-
wych zasad segregacji odpadów 
komunalnych i stosowali się do 
nich. 
 – Zauważamy, że z  każdym 
rokiem mieszkańcy coraz lepiej 
segregują odpady komunalne, 
za co bardzo dziękuję. Wszyscy 
musimy stosować się do obo-
wiązujących przepisów, ponie-
waż w  innym przypadku Za-
kład Utylizacyjny w gdańskich 
Szadółkach nakładać będzie na 
nas kary, które w konsekwencji 
będą musieli regulować miesz-
kańcy źle segregujący odpady. 
Takich przypadków jest na 
szczęście coraz mniej – podkre-
śla Piotr Ołowski, prezes miej-
skiej spółki PURUM, która na 
terenie Pruszcza Gdańskiego 
zajmuje się odbiorem odpadów 
komunalnych od mieszkańców.
Warto w  tym miejscu po-
wiedzieć, że od nowego roku 
w  Pruszczu Gdańskim obo-
wiązują dwie nowe zasady, 
które zostały wprowadzone na 
mocy uchwały podjętej przez 
radę miasta.
 – Zwiększy się częstotliwość 
odbiorów bioodpadów między 
marcem a  grudniem. Wpro-
wadziliśmy zmianę na proś-
bę mieszkańców. Do tej pory 
między grudniem a kwietniem 
odpady biodegradowalne od-
bierane były raz na dwa tygo-
dnie, a w pozostałe miesiące co 
tydzień. Teraz, raz w tygodniu 
będą one odbierane już od mar-
ca. Poza tym każdy mieszka-
niec zabudowy jednorodzinnej 
otrzymał pakiet startowy, któ-
ry składał się z pięciu worków 

na bioodpady – dodaje Piotr 
Ołowski.
Ważna jest jeszcze jedna rzecz. 
W  domach jednorodzinnych 
trzeba wystawić pojemnik 
i  worki, ponieważ często zda-
rzało się tak, że mieszkańcy 
wystawiali same worki, co nie 
jest posunięciem ani ekono-
micznym, ani ekologicznym. 
Worki z  odpadami wystawić 
należy dopiero wtedy, kiedy 
pojemnik jest pełen.
 – Od 1 stycznia nastąpiły rów-
nież zmiany w programie osło-
nowym, który miasto realizuje 
od 2021 roku. Jego głównym 
celem jest wsparcie finansowe 
osób, które mieszkają w  poje-
dynkę albo we dwójkę i segre-
gują odpady, ale mają skromne 
dochody. W  roku ubiegłym 
z  takiej pomocy skorzystało 
366 osób. Obowiązują jednak 
kryteria, które należy speł-
nić, aby skorzystać z  naszego 
wsparcia – podkreśla Radosław 
Klaczkowski.
Gospodarstwo domowe, które 
chce skorzystać z  pomocy, nie 
może zalegać z opłatami za wy-
wóz odpadów komunalnych. 
Należy też spełnić kryterium 
dochodowe, które obecnie wy-
nosi 6.060 zł dla gospodarstwa 
jednoosobowego i 9.876 zł dla 
gospodarstwa dwuosobowego.
Kolejnym kryterium jest zuży-
cie wody, które nie może prze-
kroczyć 6 m3 na osobę mie-
sięcznie (w roku ubiegłym było 
to 4,5 m3). Zmiany te mogą 
przyczynić się do tego, że wię-
cej osób będzie mogło skorzy-
stać z  programu osłonowego 
proponowanego przez prusz-
czański samorząd.

(lubek)

WAŻNE ZMIANY, KTÓRE OBOWIĄZUJĄ OD 1 STYCZNIA 2025

tekstyliów nie wrzucamy do  
odpadów zmieszanych
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dom pomocy społecznej „leśny” w zaskoczynie działa już ponad 40 lat i służy kobietom z niepełnosprawnościami intelektualnymi. tego 
typu placówek jest niewiele. ta w zaskoczynie należy do największych na pomorzu, a w związku z tym, że potrzeb z każdym rokiem 
przybywa, to władze powiatu gdańskiego zdecydowały o rozbudowie ośrodka. w tym roku gotowe mają być dwa projekty – jeden na 
rozbudowę pawilonu, a drugi na budowę nowego budynku. Umowa z projektantem, na rozbudowę pawilonu została już podpisana 
a postępowanie przetargowe dotyczące wykonania projektu na nowy budynek jest w toku.  

W  budynku głównym mie-
ści się administracja placówki. 
Ta część ośrodka przeznaczo-
na jest dla kobiet psychicznie 
chorych. Z  kolei w  pawilo-
nie, wybudowanym kilkana-
ście lat temu, znajdują się pa-
nie z  niepełnosprawnościami 
intelektualnymi. 
 – Uważam, że nasza działal-
ność jest niezbędna, ponieważ 
liczba kobiet oczkujących na-
szej pomocy jest ogromna. Zda-
rza się, że tworzymy nawet listy 
oczekujących osób na miejsce 
w  naszym ośrodku. Najmłod-
sza z  pań ma 24, a  najstarsza 
ponad 90 lat – mówi nam Ry-
szard Rywacki, dyrektor DPS 
„Leśny” w Zaskoczynie.  
Jeden z projektów zakłada bu-
dowę dodatkowego budynku 
od strony frontowej placów-
ki, w którym znaleźć się mają: 
sale do rehabilitacji i warsztaty 
terapii zajęciowej, które będą 
przeniesione z  innego obiektu 
oraz tzw. mieszkania treningo-
we. W tej chwili, zadaniem dy-
rektora Rywackiego, w Zasko-
czynie przebywają dwie, trzy 
panie, które mogłyby samo-
dzielnie funkcjonować i  nawet 
podjąć pracę. 
 – Jesteśmy placówką opiekuń-
czo-terapeutyczną. Sprawuje-
my więc opiekę nad naszymi 
pensjonariuszkami, ale posia-
damy też warsztaty terapeu-
tyczne. Pomocą służą również 
zatrudnieni rehabilitanci oraz 
psycholog. Potrzeby mamy co-
raz większe, a  nasze warunki 
lokalowe są niewystarczające. 
Po zakończonych inwestycjach 
będziemy mieli do dyspozycji 
w  pełni profesjonalny gabinet 
zabiegowy i  gabinet lekarskie-
go. Jest to efekt doskonałej 
współpracy z władzami powia-
tu gdańskiego. Chcielibyśmy, 
by nasz dom był jeszcze więk-
szy, ale jesteśmy świadomi, że 
nie mamy odpowiednich wa-
runków gruntowych pod ko-
lejne rozbudowy – podkreśla 
dyrektor. 
Mieszkanki placówki w  Za-
skoczynie uczestniczą w różne-
go rodzaju imprezach integra-
cyjnych organizowanych przez 
podobne ośrodki na Pomorzu. 
Organizowane są bale karna-
wałowe, letnie grille,imprezy 
sportowe i  liczne wydarzenia 

kulturalne w których występują 
zaproszeniu goście
– Drugi projekt dotyczy wy-
budowanego kilkanaście lat 
temu pawilonu. Rozbudowana 
będzie dyżurka pielęgniarek, 
które przez całą dobę świad-
czą usługi pielęgniarskie. Ce-
lem tej inwestycji jest przede 
wszystkim poprawa warunków 
pracującego tam personelu. 
Każdy z  nas zdaje sobie spra-
wę, że jest to niezwykle ciężka 
praca, dlatego zależy nam na 

jak najszybszym wykonaniu tej 
inwestycji. Przybliżony koszt 
tego zadania poznamy w  mo-
mencie otrzymania komplet-
nych dokumentacji projektowej 
– podkreśla Jarosław Karnath.
budżecie zabezpieczono także 
środki finansowe na prace re-
montowe istniejącego budynku 
oraz środki na montaż klimaty-
zacji i generalny remont piwnic 
w budynku głównym. 
Daniel Kulkowski, członek 
Zarządu Powiatu Gdańskiego 

dodaje zaś, że priorytetowo 
traktowana będzie potrzeba 
remontu budynku pawilonu 
i choć skala rozbudowy budyn-
ku nie będzie duża, to w  zna-
czący sposób przyczyni się 
do poprawy warunków pracy 
prawników DPS-u  oraz kom-
fortu życia mieszkanek. 

Krzysztof Lubański

JEDEN Z NAJWIĘKSZYCH OŚRODKÓW NA POMORZU

dPs „leśny” w zaskoczynie będzie 
rozbudowany

  ryszard rywacki, dyrektor dps „leśny” w zaskoczynie

  rozbudowany będzie wybudowany kilkanaście  
lat temu pawilon

  specjalnie dla mieszkanek domu  
zorganizowano koncert kolęd

GMINA KOLBUDY SIĘGA PO NOWE NARZĘDZIE

system do konsultacji społecznych
Samorząd każdego dnia realizuje 
szereg zadań na rzecz mieszkań-
ców. Decyzje w  imieniu ogółu 
podejmują wybrani przez lokal-
ną społeczność przedstawiciele 
w  osobach: wójta, radnych czy 
sołtysów. Jest jednak wiele ob-
szarów, w  których przed pod-
jęciem ważnej, ale też i bardziej 
prozaicznej decyzji, należałoby 
zapytać o  opinię mieszkańców. 
W końcu to oni stanowią głów-
ne i najistotniejsze ogniwo samo-
rządu. Z początkiem roku Urząd 
Gminy Kolbudy sięgnął po nowe 
narzędzie, które pomoże poznać 
lokalnym władzom zdanie i opi-
nie na wiele istotnych z punktu 
widzenia mieszkańca spraw. To 
elektroniczny system do konsul-
tacji społecznych.
Urząd przeprowadził już test 
nowego systemu. Na początek 
mieszkańców zapytano o… pre-
ferencje muzyczne. W  prostej, 

trwającej tydzień ankiecie, wzię-
ło udział niemal 800 osób. Wy-
nik badania i odpowiedzi udzie-
lone przez ankietowanych będą 
brane pod uwagę przy doborze 
muzycznych gości zapraszanych 
na organizowane przez samo-
rząd wydarzenia, o  ile artyści 
dysponować będą w danym cza-
sie wolnymi terminami, a samo-
rząd będzie w stanie sprostać ich 
oczekiwaniom finansowym. 
Co wyjątkowego jest w nowym, 
elektronicznym systemie? Jest 
intuicyjny i w krótkim czasie po-
zwala gminie sprawdzanie opi-
nii na ważne (i bardziej „lekkie”) 
tematy. W  zależności od wagi 
zagadnienia poddawanego kon-
sultacjom możliwe jest włącza-
nie dodatkowych zabezpieczeń 
weryfikujących osoby głosujące 
oraz uniemożliwiających wie-
lokrotne dokonywanie wyboru. 
Ułatwi to lokalnej społeczności 

bezpośrednie włączanie się 
w procesy decyzyjne.
 – Chcemy wsłuchiwać się w głos 
mieszkańców, bo jesteśmy tu 
przecież dla nich – mówi wójt 
gminy Kolbudy Marek Goliń-
ski. – Samorząd to lokalna spo-
łeczność, a  my jesteśmy tylko 
jej przedstawicielami. Badanie 
preferencji muzycznych stano-
wiło pierwszy test dla systemu. 

Narzędzie to chcemy jednak 
wykorzystywać regularnie, za-
sięgając opinii mieszkańców na 
temat ważnych dla nas wszyst-
kich spraw. 
Wyniki prowadzonych nowym 
kanałem konsultacji pomogą 
w  podejmowaniu społecznie 
oczekiwanych decyzji i  rozwią-
zań. Głosowania na Budżet 
Obywatelski – realizowane od 

kilku lat z użyciem innej elektro-
nicznej platformy – dowodzą, że 
podobna technologia sprawdza 
się dobrze. 
 – W głosowaniach udział biorą 
zarówno najmłodsi, jak i  senio-
rzy – dodaje Marek Goliński. – 
Liczę, że w  przypadku nowego 
systemu do konsultacji będzie 
podobnie. Platforma pomoże 
nam w regularnej diagnozie po-
trzeb, nastrojów i oczekiwań na-
szych mieszkańców.
Nowe narzędzie usprawni też in-
formowanie mieszkańców o pla-
nowanych przedsięwzięciach, ich 
przewidywanych efektach i kon-
sekwencjach realizacji. Ułatwi 
zbieranie opinii i  propozycji do 
wykorzystania przy podejmowa-
niu decyzji dotyczących gmin-
nych przedsięwzięć.

(RN)
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Gminy Pruszcz Gdański

kultura

pruszczańskie centrum kultury i sportu to znana marka, za którą kryją się spektakularne wydarzenia, by wspomnieć dla przykładu 
o „dniach pruszcza”, „Faktorii kultury” czy coraz bardziej popularnym na pomorzu „przejeździe rowerowym” i koronnej imprezie 
faktorii historycznej „osadzie grozy”, czyli organizowanej od kilku lat grze terenowej. o tegorocznym kalendarzu imprez z piotrem 
pułkowskim, dyrektorem ckis rozmawia krzysztof lubański.

 – CKiS znany jest z rozma-
chu organizowanych imprez, 
bo albo uczestniczą w nich 
gwiazdy albo te imprezy są 
tak interesujące, że przy-
ciągają publikę z całego 
regionu.
 – „Dni Pruszcza” i  „Faktoria 
kultury” to imprezy, na które 
faktycznie przyjeżdżają ludzie 
z  różnych stron regionu, a na-
wet powiedziałbym, że z całego 
kraju. Coraz więcej osób ko-
rzysta z zaproszenia na „Osadę 
grozy”. Jest to organizowana 
późną jesienią gra terenowa dla 
całych rodzin, podczas której 
trzeba rozwiązać skompliko-
waną intrygę z dużą dozą grozy 
w  tle. Ogromnym powodze-
niem cieszy się również „Prze-
jazd rowerowy” ulicami nasze-
go miasta. W tym roku będzie 
on organizowany przy okazji 
Dnia Dziecka. Są to najważ-
niejsze wydarzenia, na które 
warto znaleźć czas. Dokładny 
ich termin można poznać, za-
glądając na nasze profile w so-
cial mediach albo na plakatach, 
które można będzie znaleźć na 
terenie miasta.

 – Poziom artystyczny „Fak-
torii Kultury” poszybował 
bardzo wysoko. Jesteście 
w stanie podnieść tę po-
przeczkę jeszcze wyżej?
 – Staramy się tak robić, ale to 
publiczność powinna ocenić, 
czy jest tak faktycznie. Co ja-
kiś czas sięgamy również po 
muzyczne gwiazdy z  zagrani-
cy, które występują zazwyczaj 
w  projektach realizowanych 
wspólnie z  polskimi artysta-
mi. Trudno ściągnąć topową 
gwiazdę, ponieważ przyjazd na 
jeden koncert jest kłopotliwy 
i kosztowny. Wplecenie takiego 
występu w dużą trasę koncerto-
wą nie jest łatwym zadaniem. 

Często jest tak, że koncerty 
bukowane są z  3-letnim wy-
przedzeniem, a my – w związ-
ku z planowaniem budżetów – 
nie możemy pozwolić sobie na 
takie wyprzedzenie. Staramy 
się jednak tak prowadzić roz-
mowy, by cenieni artyści kon-
certowali również w  naszym 
mieście. 

 – Czy „Faktoria Kultury” 
jest już tak rozpoznawalną 
marką, że łatwiej jest na-
mówić znanego artystę bądź 
jego menagera do koncertu 
w Pruszczu Gdańskim?
 – Faktycznie łatwiej dojść do 
porozumienia, bo wiele osób 
słyszało o  naszym projekcie. 
Myślę, że wielu artystów może 
nie pomyślałoby o  Pruszczu 
Gdańskim, gdyby ich kole-
dzy nie występowali wcześniej 
u nas i nie poczuli niesamowi-
tego klimatu, jaki tworzy się 
w  czasie „Faktorii Kultury”. 
Wielu menagerów zna albo 
słyszało o  naszym przedsię-
wzięciu, co również ułatwia 
rozmowy. 

 – Czy znana jest już data 
inauguracji tegorocznej 
„Faktorii Kultury”?
 – Ruszamy w pierwszy week-
end lipca, a kończymy 29 sierp-
nia. Tradycyjnie w  piątki za-
praszamy na koncerty. Soboty 
zarezerwowane będą na Teatr 
Wybrzeże, a niedziele na Let-
nią Scenę Dziecięcą. Już teraz 
mogę zapewnić, że finałem te-
gorocznej „Faktorii Kultury” 
będzie występ kabaretowy albo 
stand up. 

 – A kiedy będziemy bawić 
się na „Dniach Pruszcza”?
 – Świętowanie rozpoczniemy 
14 czerwca. Najmłodszych, 
ale również tych, którzy lubią 

i  chcą się bawić zaprosimy do 
parady, która przemaszeruje uli-
cami Pruszcza Gdańskiego. Nie 
zabraknie wątków sportowych 
związanych z  ciężarami. Mogę 
zapewnić, że sobotnie przedpo-
łudnie – w  związku z  planowa-
nymi zawodami – będzie cieka-
we i emocjonujące. Tego samego 
dnia odbędą się także zawody rol-
karskie na Alei Solidarności. Już 
niebawem pojawią się na naszej 
stronie internetowej informacje 
dotyczące zapisów. W  niedzielę, 
15 czerwca odbędą się natomiast 
zawody w  wyciskaniu sztangi, 
które zyskały ogromną popular-
ność wśród gości „Dni Pruszcza”.

 – Kultura w Pruszczu Gdań-
skim ma się dobrze, a jakie 
ciekawe wydarzenia sporto-
we odbędą się w tym roku?
 – Na początku marca wspól-
nie z grupą biegową „Do mety” 
będziemy organizować półma-
raton. Chętni będą mogli spró-
bować swoich sił na różnych 
dystansach. Odbędzie się oczy-
wiście „5 nad Radunią”, a więc 
5-kilometrowy bieg wzdłuż 
Raduni. Myślę, że może to być 
doskonała inauguracja sezonu 
biegowego. 

 – Czy planowana przebudo-
wa obiektów CKiS, o której 
pisaliśmy miesiąc temu, 
może przyczynić się do po-
lepszenia oferty sportowej?
 – Nie ukrywam, że właśnie 
na to liczymy. Z  przeprowa-
dzonych konsultacji z  miesz-
kańcami i  klubami sportowy-
mi wynika jasno, że potrzeb-
ny  jest rozwój infrastruktury 

i  stadionu przystosowanego 
także do treningów lekkoatle-
tycznych, gdzie znajdzie się 
miejsce do tego rodzaju tre-
ningów oraz bieżnia dla biega-
czy. Staraliśmy się to wszystko 
wkomponować w  interesującą 
koncepcję przebudowy stadio-
nu, która daje zupełnie nowe 
możliwości.

 – CKiS to również sekcje 
i koła zainteresowań.
 – Zgadza się. Największym 
zainteresowaniem cieszy się 
sekcja plastyczna prowadzona 
przez Monikę Mróz-Madej-
ską i  śmiało mogę powiedzieć, 
że niektórzy z  jej podopiecz-
nych mogą osiągnąć znaczące 
sukcesy. Młodzi ludzie bardzo 
chętnie uczestniczą również 
w zajęciach teatralnych, prowa-
dzonych przez Sławomira Ko-
chanka. Grupa tworzy spek-
takle, które oglądane są przez 
komplet widowni w naszej sali 
kinowej. Intensywnie rozwija 
się także sekcja szachowa. Za-
pisy do sekcji i kół zaintereso-
wań prowadzimy we wrześniu, 
ale o  wolne miejsca warto py-
tać w  ciągu roku, gdyż zdarza 
się, że ktoś rezygnuje z udziału 
w zajęciach.

 – Czytelników na pewno 
interesują wydarzenia, które 
będą organizowane w histo-
rycznej części faktorii.
 – Na pewno organizować bę-
dziemy majówkę, a pod koniec 
czerwca Noc Kupały. Zaplano-
wane są spotkania z  podróż-
nikami, grupami rekonstruk-
cji historycznych związanych 
z „armią brytyjską”, zaprzyjaź-
nionymi gotami z Masłomęcza. 

Zauważamy, że coraz więcej 
osób odwiedza naszą osadę hi-
storyczną. Jest to m.in. efekt 
zmiany formy uprawiania tury-
styki. Ludzie wyjeżdżają na 2–3 
dni, szukając atrakcji w  okoli-
cach Gdańska i  w  ten sposób 
coraz liczniej trafiają do nas. 
Faktorię dostrzegli też w koń-
cu operatorzy turystyczni, co 
przekłada się na większość 
ilość grup zorganizowanych.
W  tym roku naszą osadę do-
skonale promuje Park Ilumina-
cji swietlnch, który odwiedziły 
prawdziwe tłumy. Połączenie 
historii z  zabawą okazało się 
doskonałym pomysłem, ponie-
waż do parku zawitało już kil-
kadziesiąt tysięcy osób. Mam 
nadzieję, że Park Iluminacji 
wróci do nas również za rok.
 
– Niesłabnącym zaintereso-
waniem cieszy się również 
„Kino na bursztynowym 
szlaku”.
 – Kino przeżywa prawdziwy 
renesans. W  2024 roku od-
wiedziło nas ponad 28 tysięcy 
osób. Jest to ogromna liczba. 
Dla nas to nobilitacja, ponie-
waż zauważamy, że z  powo-
dzeniem możemy konkurować 
z  trójmiejskimi kinami siecio-
wymi, co ułatwia nam zdo-
bywanie premier filmowych. 
Przygody Pana Kleksa zagra-
liśmy nawet przedpremierowo, 
co jest rzadkością w tak małych 
kinach jak nasze. Także wejście 
w  sieć kin studyjnych pozwala 
nam na sięganie po filmy niszo-
we, co chwali sobie wielu miło-
śników dobrego filmu.

 – Dziękuję za rozmowę.

FAKTORIA I KINO PRZEŻYWAJĄ PRAWDZIWY RENESANS

kulturalne i sportowe propozycje ckis

 piotr pułkowski,  
dyrektor ckis
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do 3 lutego potrwają konsultacje społeczne w pruszczu Gdańskim. do tego czasu mieszkańcy oraz przedsiębiorcy działający na terenie 
miasta mogą wypowiedzieć się na temat ograniczenia ruchu ciężarówek na drodze krajowej nr 91. zakaz miałby dotyczyć tylko ruchu 
tranzytowego. ostatnim akordem konsultacji będzie spotkanie dla wszystkich zainteresowanych, które odbędzie się 4 lutego. to będzie 
ostatni moment, by zabrać głos na temat proponowanych zmian.

od kilku lat obserwujemy dynamiczny rozwój szkoły w rusocinie. dziś zespół szkół technicznych centrum kształcenia praktycznego 
to jedna z najchętniej wybieranych szkół przez ósmoklasistów w regionie. to efekt wprowadzonych nowych kierunków nauczania oraz 
inwestycji realizowanych przez powiat gdański.

Pomysł jest pokłosiem korków, 
które w  ostatnich miesiącach 
tworzą się na głównej arterii 
miasta.
 – Od momentu, kiedy rozpo-
częła się budowa Obwodnicy 
Metropolitalnej, zauważamy 
ogromny wzrost liczby cięża-
rówek przejeżdżających przez 
Pruszcz Gdański. Wystarczy 
5 minut szybszego dotarcia 
do celu, by kierowcy zjeżdża-
li z  autostrady i  kierowali się 
główną arterią miasta. To samo 
dotyczy trasy S7. Badania, któ-
re przeprowadziliśmy, pokaza-
ły, że w  ciągu 60 minut przez 
centrum Pruszcza Gdańskiego 
przejeżdża ok. 140 ciężaró-
wek, co znacząco wpływa na 
komfort poruszania się samo-
chodem po naszym mieście – 
podkreśla Janusz Wróbel, bur-
mistrz Pruszcza Gdańskiego. 
Władze miasta poruszy-
ły ten problem w  rozmowach 
z  przedstawicielami General-
nej Dyrekcji Dróg Krajowych 

i  Autostrad w  Gdańsku, która 
zarządza drogą krajową nr 91. 
To właśnie z  GDDKiA wy-
szła z propozycją, by ewentual-
ne zmiany w ruchu poprzedzić 
konsultacjami społecznymi. 

 – Mieszkańcy i  przedsiębior-
cy nie powinni być zaskoczeni 
wprowadzonymi zmianami. 
Wspólnie z  GDDKiA chcemy 
wypracować takie rozwiąza-
nie, by zakazem nie były objęte 

samochody dostawcze, dojeż-
dżające do firm znajdujących 
się na terenie miasta lub w jego 
najbliższej okolicy. Procedury 
z uzyskaniem takiego zezwole-
nia powinny być jak najprostsze 

– tłumaczy Janusz Wróbel. – 
Niebawem drogowcy zajmą się 
połączeniem budowanej ulicy 
Strzeleckiego z  drogą woje-
wódzką nr 91. Poza tym w przy-
szłym roku ruszy przebudowa 

ulicy Chopina, dlatego musimy 
wyeliminować ruch tranzytowy, 
by całkowicie nie sparaliżować 
miasta. Musi być on przekie-
rowany z  powrotem na drogi 
tranzytowe, a  więc autostradę 
oraz obwodnice – południową 
i trójmiejską.
Konsultacje potrwają do 3 lute-
go. Dostępne są one na stronie 
konsultacje.pruszcz-gdanski.
pl. Następnego dnia, 4 lutego 
o godz. 17.00 w sali posiedzeń 
Urzędu Miasta Pruszcz Gdań-
ski odbędzie się spotkanie, 
w  którym mogą wziąć udział 
wszystkie zainteresowane stro-
ny. Spotkanie będzie także 
transmitowane online. Wtedy 
poznamy wyniki konsultacji 
i  będzie okazja do dyskusji na 
temat ewentualnych zmian. 
Ostateczna decyzja GDDKiA 
ma zapaść jeszcze w lutym. 
Do tematu wrócimy w  kolej-
nym wydaniu „Panoramy”.

Krzysztof Lubański

W  ostatnim czasie za blisko 
100 tys. zł uruchomiono eko-
pracownię ze stanowiskami 
wyposażonymi w  urządzenia 
OZE.
 – Podstawowym celem pra-
cowni jest podniesienie świa-
domości ekologicznej dzieci, 
młodzieży i  osób dorosłych 
zamieszkałych na terenie po-
wiatu gdańskiego. Możemy to 
realizować chociażby podczas 
imprez organizowanych na te-
renie naszej szkoły. Poza tym 
możemy pozyskiwać energię 
elektryczną z  odnawialnych 
źródeł – mówi nam Jacek Su-
szek, dyrektor szkoły. – Prężnie 
rozwijający się rynek wymusza 
też potrzebę posiadania odpo-
wiednio wykształconej kadry. 
Nie bez znaczenia jest również 
zmiana podejścia społeczeń-
stwa do szeroko rozumianej 
ekologii oraz zdrowego i odpo-
wiedzialnego trybu życia.
Nowy obiekt szkolny, który od-
dany został do użytku w 2023 
roku, wyposażony został w sys-
temy fotowoltaiczne do wy-
twarzania energii elektrycznej, 

a do jego ogrzewania wykorzy-
stywana jest pompa ciepła.
Z  kolei pracownia wyposa-
żona została w  stanowiska 
dydaktyczne przedstawiają-
ce większość urządzeń wyko-
rzystujących odnawialne źró-
dła energii, które umożliwiają 

poznanie budowy i  zasady 
działania urządzeń energetyki 
odnawialnej. 
 – Kolejnym etapem w  tej in-
westycji jest uzyskanie akcep-
tacji Okręgowej Komisji Eg-
zaminacyjnej w  Gdańsku dla 
naszej szkoły jako ośrodka 

egzaminacyjnego w  zawodzie 
technik urządzeń i  systemów 
energetyki odnawialnej. Zależy 
nam na tym, aby nasi absolwenci 
posiadali jak najlepsze kwalifi-
kacje i doświadczenie, by mogli 
swobodnie odnaleźć się na rynku 
pracy – informuje Jacek Suszek.

Aby uczniowie mogli zdobywać 
jak najlepszą wiedzę i umiejęt-
ności praktyczne, szkoła regu-
larnie uzupełnia o nowoczesne 
urządzenia pracownie oraz 
warsztaty. 
Dyrekcja szkoły nie zapomina 
jednak, by uczniowie rozwijali 
się wszechstronnie. W  minio-
nym roku rozpoczął się remont 
sali gimnastycznej. Wymie-
niona została stolarka okienna 
oraz oświetlenie, a dalsze robo-
ty będą kontynuowane w  tym 
roku.
 – Ruszyły również prace pro-
jektowe związane z  moderni-
zacją pracowni gastronomicz-
nej, która ma być remontowana 
w  czasie najbliższych wakacji. 
Ale to nie wszystko, ponieważ 
ważne jest również wsparcie 
i  pomoc psychologa oraz pe-
dagoga, dlatego rozpoczęliśmy 
prace remontowe w gabinetach 
tych specjalistów. Zapewnienie 
właściwych warunków w  pra-
cy w  tym zakresie jest bardzo 
ważne – podkreśla dyrektor.
Na koniec warto jeszcze po-
wiedzieć, że szkoła podpisała 

umowę partnerską z  firmą 
Volvo Polska sp. z  o.o. Patro-
natem został objęty kierunek 
mechanika pojazdów samo-
chodowych. W ramach współ-
pracy firma Volvo wyposażyła 
pracownię w  specjalistyczne 
stanowisko szkoleniowe. Jak 
mówi dyrektor Suszek, zało-
żeniem współpracy jest przy-
gotowanie absolwenta tego 
kierunku do wejścia na rynek 
pracy jako mechanik pojazdów 
ciężarowych. 
 – Korzyści są obopólne, ponie-
waż my jako szkoła posiadamy 
dostęp do nowoczesnych tech-
nologii, sprzętu wysokiej klasy 
oraz dostęp do wiedzy, a praco-
dawca może mieć bardzo do-
brze przygotowanego pracow-
nika do pracy na stanowisku 
mechanika pojazdów ciężaro-
wych. Nasi nauczyciele prze-
szli szkolenie w siedzibie Volvo 
w Młochowie, a nasi uczniowie 
realizują praktykę zawodową 
w serwisie Volvo w Będzieszy-
nie – dodaje dyrektor.

(GR)

KONSUTLACJE DO 3 LUTEGO. PODZIEL SIĘ SWOJĄ OPINIĄ

EGZAMINUJĄ W ZAWODZIE TECHNIK URZĄDZEŃ I SYSTEMÓW ENERGETYKI ODNAWIALNEJ 

wyeliminować tranzyt z centrum miasta

uczniowie z rusocina odnajdują się na rynku pracy 

nasze sPrawy

Fot.  Panorama Pomorza

Fot.  Panorama Pomorza
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z wójt gminy pruszcz Gdański weroniką chmielowiec o tegorocznych inwestycjach, problemach komunikacyjnych, pomysłach na 
poprawę bezpieczeństwa pieszych i o kondycji gminnych finansów rozmawia krzysztof lubański.

 – Co czuła Weronika Chmie-
lowiec, kiedy powierzono 
Pani obowiązki wójta, potem 
odwołano Panią, by po kilku 
miesiącach ponownie po-
sadzić Panią w fotelu wójta 
gminy Pruszcz Gdański?
 – Czułam dumę, ponieważ wy-
grana w  wyborach samorządo-
wych dała mi poczucie sukcesu. 
Jednocześnie czułam dużą odpo-
wiedzialność, która na mnie cią-
ży, ponieważ będę musiała zająć 
się wszystkimi tematami, które 
poruszałam z mieszkańcami na-
szej gminy.
 
– Czy plan budżetu na ten 
rok jest już Pani autorskim 
projektem?
 – Zawsze tak jest, że budżet jest 
pokłosiem rozpoczętych już in-
westycji, podpisanych umów czy 
otrzymanych dofinansowań na 
zadania kilkuletnie, zleconych 
projektów i podjętych wcześniej 
decyzji. Były to decyzje dobre 
i  nie mam żadnego problemu, 
aby je realizować, ponieważ 
wcześniej – jako radna –zabie-
gałam o ich umieszczenia w pro-
jekcie budżetu. Jego tworzenie to 
ciężka praca referatów oraz pani 
skarbnik. Moją rolą jest oce-
na, co powinno się w nim zna-
leźć koniecznie, a  co możemy 
przesunąć na czas późniejszy. 
Po partnersku dyskutujemy nad 
moją wizją i z rozsądkiem podej-
muje ostateczną decyzję. Budżet 
nie jest moim koncertem życzeń, 
ale mam nadzieję, że przez kolej-
ne lata uda się spełnić większość 
życzeń naszych mieszkańców. 

 – Proszę zatem powiedzieć, 
jak duży do podziału jest 
tegoroczny tort?

 

– Cały budżet to kwota ok. 300 
milionów złotych, ale zdecy-
dowana większość tego – dość 
sporego – tortu będzie wyda-
na na zadania oświatowe, któ-
re kosztować będą ok. 150 mln 
zł. Chcemy utrzymywać jakość 
edukacji na wysokim poziomie, 
dlatego nie żałujemy środków na 
edukację. Od tego roku inaczej 
wygląda finansowanie samorzą-
dów, znikła tradycyjna subwen-
cja oświatowa. Tak więc dopiero 
za rok będziemy dokładnie wie-
dzieli, czy było to korzystne roz-
wiązanie dla naszej gminy czy 
może odbije się czkawką. 

 – A ile pieniędzy zamierzacie 
w tym roku wydać na same 
inwestycje?
 – Będzie to kwota ok. 40 mi-
lionów złotych. W stosunku do 
całego budżetu wydaje się, że 
to niewiele. Uważam jednak, że 
jest ona duża i  daje nam moż-
liwość kontynuacji zamierzeń, 
które od lat były wpisane w Wie-
loletnią Prognozę Finansową. 
Kwota daje pewną stabilizację, 
dzięki czemu możemy realizo-
wać poważne inwestycje oraz 
zlecać przygotowanie projektów 
kolejnych przedsięwzięć. 
We wrześniu ma być oddana do 
użytku budowana właśnie szkoła 
w Jagatowie. Plan zagospodaro-
wania przestrzennego sporzą-
dzony dla naszej gminy zakłada 
kolejne inwestycje mieszkanio-
we, dlatego obecna liczba szkół 
nie będzie wystarczająca. My-
ślimy o placówce, w której mo-
głyby uczyć się dzieci z  Juszko-
wa. Szukamy miejsca i dofinan-
sowania. Być może udałoby się 
wybudować ją wspólnie z  mia-
stem Pruszcz Gdański. Najpierw 

musimy zakończyć budowę 
w Jagatowie. 
Będziemy oczywiście przebu-
dowywać zniszczone i budować 
nowe drogi. Działania prowa-
dzić będzie zarówno w  części 
nizinnej, jak i  wyżynnej naszej 
gminy.

 – Mieszkańcy kilku miej-
scowości borykają się 
z ogromnymi problemami 
komunikacyjnymi. Dotyczy to 
m.in. Straszyna, przez który 
każdego dnia przetacza się 
ogromna liczba aut. Czy jest 
szansa na rozwiązanie tego 
węzła gordyjskiego?
 – Jestem w  ścisłym kontak-
cie z  byłą panią wójt, a  obec-
nie posłanką Magdaleną Koło-
dziejczak, która mocno zabiega 
w Sejmie o to, by podjęto decyzję 
o  dokończeniu budowy węzła 
Straszyn. Regularnie jeździmy 
do Warszawy, gdzie wysuwamy 
swoje postulaty, argumentujemy 
zasadność tej inwestycji. 11 lute-
go – w partnerstwie z powiatem 
gdańskim i  miastem Pruszcz 
Gdański – będziemy organizo-
wać konferencję „Dialog komu-
nikacyjny”, podczas której głos 
zabiorą osoby, które mają wpływ 
na kształt zmian komunikacyj-
nych. Razem stoimy w  korkach 
na tych samych drogach, dlatego 
musimy wspólnie walczyć o pew-
ne kwestie, by myśleć o dalszym 
rozwoju miasta i gminy. 

 – Czy Pomorska Kolej 
Metropolitalna może w pew-
nym stopniu rozwiązać ten 
problem?
 – Kolej jest odpowiednim 
kluczem. Straszyn powinien 
być połączony linią kolejową 

z Gdańskiem, ponieważ realnie 
zmniejszyłaby potok samocho-
dów podążających w stronę sto-
licy Pomorza. Dzięki temu od-
blokowałyby się wszystkie węzły 
komunikacyjne w naszej gminie. 
Zaangażowanie i  determina-
cja naszych parlamentarzystów 
w  tym temacie są duże i  mam 
nadzieję, że w  końcu zapadną 
konkretne decyzje i  przeprowa-
dzone zostaną inwestycje, dzięki 
którym kierowcy nie będą tracić 
czasu na stanie w korkach. 

 – Czas zmitrężony w korkach 
to jedno, a bezpieczeństwo to 
drugie…
 – Zgadza się. Nie zapomina-
my o  bezpieczeństwie przede 
wszystkich pieszych i  rowerzy-
stów, mieszkających na tere-
nie naszej gminy. W  tym roku 
budowana będzie ścieżka pie-
szo-rowerowa na ul. Czerem-
chowej w  Jagatowie. Wspólnie 
z  powiatem budować będziemy 
przejście dla pieszych w  Wi-
ślinie przy drodze powiatowej. 
Zlecimy także przygotowanie 
projektów kilku ważnych za-
dań. Na plan pierwszy wysuwa 
się chyba ścieżka pieszo-rowero-
wa między Rokitnicą a Wiśliną. 
Śmiem twierdzić, że jest to jeden 
z  najbardziej niebezpiecznych 
odcinków drogi wojewódzkiej. 
Nie ma tam chodnika, a  dzie-
ci muszą tamtędy podążać do 
szkoły. Ruch tą trasą jest ogrom-
ny, dlatego zależy nam, aby in-
westycja była zrealizowana jak 
najszybciej. W projekcie budżetu 
ujęliśmy także wiele inwestycji 
drogowych, które są oczekiwane 

przez mieszkańców i  poprawią 
ruch wewnątrz miejscowości. 
 
– Jesteście pierwszą gminą 
w powiecie, gdzie w miejsce 
ośrodka pomocy społecznej 
powstało Centrum Usług 
Społecznych.
 – Teraz chcemy iść krok dalej 
i  wybudować – w  bliskim są-
siedztwie urzędu gminy z  Jusz-
kowie – siedzibę funkcjonujące-
go od 1 stycznia Centrum. Pra-
wie gotowy jest projekt budowy. 
W Cieplewie nie ma tyle miejsca 
na prowadzenie tak szeroko za-
krojonych działań. Planujemy 
bowiem, by CUS – poza obo-
wiązkami GOPS – zajmowało 
się również współpracą z  orga-
nizacjami pozarządowymi czy 
prowadzeniem dziennego domu 
pobytu dla potrzebujących osób.
 
– To może jeszcze na koniec 
proszę powiedzieć, jak w tej 

chwili wygląda kondycja 
finansowa gminy Pruszcz 
Gdański?
- Jest ona dobra, ale chcieli-
byśmy, aby było jeszcze lepiej. 
W tym roku podniesiony został 
podatek od nieruchomości. Pa-
miętajmy, że gmina to nie tylko 
urząd, ale również szkoły i  jed-
nostek organizacyjnych, które 
utrzymanie wymaga ogromnym 
nakładów finansowych. Miesz-
kańcy doskonale wiedzą, że pła-
cąc podatki, partycypują w reali-
zacji wielu zadań. Gmina pozy-
skuje również środki zewnętrz-
ne, dzięki czemu łatwiej prze-
prowadzić niektóre inwestycje. 
W ubiegłym roku planowaliśmy 
zaciągnąć kredyt, ale ostatecznie 
nie musieliśmy sięgać po takie 
rozwiązania. Mam nadzieję, że 
to samo będę mogła powiedzieć 
na koniec tego roku.

Dziękuję za rozmowę.

ABY MYŚLEĆ O ROZWOJU, TRZEBA ROZWIĄZAĆ PROBLEM KORKÓW

Budżet nie jest koncertem życzeń

 weronika chmielowiec, wójt gminy pruszcz Gdański

 trwa budowa szkoły w Jagatowie

 w przejazdowie ruszyła budowa obiektu, który będzie pełnił dwie funkcje: świetlicy wiejskiej oraz remizy osp. 
powstanie tu również plac zabaw i strefa street workout. cały teren zostanie oświetlony.
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Bieżące informacje  
z gminy cedry wielkie  na stronie www.cedry-wielkie.Pl

koniec stycznia starszym mieszkańcom Żuław i kaszub kojarzy się z tragicznymi wydarzeniami, autorami których w 1945 roku 
byli niemieccy naziści. właśnie wtedy pognano na pewną śmierć więźniów obozu koncentracyjnego stutthof. każdego roku, na 
pamiątkę tamtych wydarzeń, organizowane są uroczystości w cedrach wielkich. nie inaczej było w tym roku, a na uroczystości, 
podczas których uczczono pamięć poległych w marszu Śmierci, przyjechali m.in. senator ryszard Świlski, wicewojewoda pomorski 
emil rojek i samorządowcy z całego powiatu gdańskiego. 

Uroczystości rozpoczęły się 
od mszy w  cedrowskim ko-
ściele, po której delegacje zło-
żyły wieńce pod obeliskiem, 
upamiętniającym wydarzenia 
sprzed 80 lat. 
 – Nie ma już prawie nikogo, kto 
przeżył i pamięta tamte chwile. 
Musimy kultywować pamięć 
o  ofiarach tamtych stycznio-
wych wydarzeń, szczególnie 

że to właśnie nasza ziemia 
stała się niemym świadkiem 
marszu. Cieszę się, że w  uro-
czystościach bierze też udział 
młodzież, bo potem to właśnie 
na ich barkach będzie spoczy-
wało kultywowanie pamięci 
o uczestnikach Marszu Śmierci 
– mówi Dawid Pietrucha, wójt 
gminy Cedry Wielkie.
Goście uczestniczący 

w  uroczystościach mogli rów-
nież wysłuchać koncertu w wy-
konaniu Domansky Trio, któ-
ry odbył się w  Bibliotece Pu-
blicznej w  Cedrach Wielkich. 
Z  kolei wieczorem w  kościele 
w  Kiezmarku odbyło się jesz-
cze jedno wydarzenie kultu-
ralne „Kolędy na inny czas”. 
Wśród znanych nam kolęd 
mogliśmy usłyszeć także te, 

które powstawały w  obozach 
zagłady.
Przypomnijmy, że 25 stycznia 
o  godz. 6 zarządzono ewaku-
ację więźniów z  KL Stutthof. 
Wszystkich ustawiono na pla-
cu apelowym, a  więźniów 

przeznaczonych do ewakuacji 
ustawiono w kolumny marszo-
we. W trasę ruszyło ok. 11 tys. 
więźniów, a  szli m.in. przez 
Cedry Małe, Cedry Wielkie, 
Pruszcz Gdański, Kolbudy 
i dalej w kierunku Lęborka. Na 

miejsce doszło ok. 7 tys. osób. 
Zmarło ponad 2 tys. więźniów. 
Miejsca ich pochówku są róż-
ne. Niektórzy spoczęli w bezi-
miennych grobach.

(lubek)

MUSIMY KULTYWOWAĆ PAMIĘĆ OFIAR

w cedrach wielkich uczcili 80. rocznicę marszu Śmierci

PRZYSZŁOŚĆ NALEŻY DO OZE

w cedrach wielkich powstała jedna z pierwszych w regionie spółdzielni energetycznych. porozumienie w sprawie utworzenia 
spółdzielni energetycznej cedry wielkie podpisały: gmina cedry wielkie, aQUa cedry, spółdzielnia mieszkaniowa „Żuławy” 
oraz dwie wspólnoty mieszkaniowe. dołączyć do niej mogą również inne podmioty.

w cedrach wielkich założyli spółdzielnię energetyczną

 – Od pewnego czasu w  naszej 
gminie postawiono na odnawial-
ne źródła energii, dzięki czemu 
w  pewnym stopniu możemy 
stać się niezależni energetycznie. 
Jednak utworzenie spółdziel-
ni energetycznej może nieść za 
sobą jeszcze większe korzyści. 
Na mocy porozumienia podmio-
ty znajdujące się w  strukturach 
organizacji mogą zajmować się 
współpracą w  zakresie wytwa-
rzania, konsumowania czy ma-
gazynowania wytworzonej ener-
gii. Jest to korzystne rozwiązanie 
szczególnie dla tych, którzy wy-
twarzają energię z odnawialnych 
źródeł – mówi nam wójt Dawid 
Pietrucha, który był jednym 
z sygnatariuszy porozumienia.
Spółdzielnia otwiera przed jej 
członkami również możliwość 
pozyskania unijnego wsparcia na 
inwestycje w odnawialne źródła 
energii. Jedną z nich mógłby być 
magazyn energii.
Statut spółdzielni mówi, że 
członkowie organizacji mogą 
zająć się jeszcze wytwarza-
niem energii elektrycznej, bio-
gazu lub ciepła w  instalacjach 

odnawialnych źródeł energii.
 – Zakres działalności spół-
dzielni, którą właśnie założy-
liśmy, jest znacznie szerszy. 
Najpierw musimy jednak do-
pełnić wszelkich formalności, 

by potem podejmować kolejne 
wyzwania, które w konsekwen-
cji będą przynosiły korzyści dla 
naszych mieszkańców. Liczy-
my też, że z  czasem powięk-
szać będzie się grono członków 

spółdzielni, bo przecież już 
niejeden raz przekonaliśmy się, 
że w  grupie jest siła – dodaje 
Dawid Pietrucha.

(lubek)
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 dawid pietrucha,  
wójt gminy cedry wielkie
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rada Gminy suchy dąb uchwaliła budżet gminy na rok 2025. obecny rok zapowiada się jako czas wyzwań i szans dla gminy. rozwój 
usług społecznych, inwestycje w infrastrukturę, wsparcie dla mieszkańców oraz rozwój kultury i sportu – to tylko niektóre z tematów, 
które poruszyliśmy w rozmowie z wójtem gminy suchy dąb moniką Ficek.

– Jakie są najważniejsze 
inwestycje planowane na rok 
2025 w gminie Suchy Dąb? 
Czy w budżecie na ten rok 
przewidziano środki na roz-
wój infrastruktury drogowej, 
ale i oświetlenia czy kanali-
zacji sanitarnej?
 – W tym roku zamierzamy za-
kończyć zeszłoroczne inwestycje, 
takie jak budowa remizy OSP 
połączonej z  Centrum Kultu-
ralno-Społecznym w  Suchym 
Dębie. Ta inwestycja wymagała 
licznych uzgodnień na końco-
wym etapie, dlatego czas reali-
zacji został wydłużony, by obiekt 
mógł w  pełni odpowiadać po-
trzebom zarówno naszych stra-
żaków, jak i mieszkańców. Chce-
my, aby to miejsce było w pełni 
wykorzystane – nie tylko jako 
siedziba OSP i  biblioteka, ale 
również jako przestrzeń dla kon-
certów, wernisaży czy warsztatów 
i  spotkań mieszkańców. Marzę, 
aby miejsce to tętniło życiem. 
W budżecie na rok 2025 zaplano-
waliśmy wiele nowych zadań in-
westycyjnych. Zaczniemy od pro-
jektów technicznych, które są nie-
zbędne do ubiegania się o środki 
zewnętrzne oraz rozpoczęcia bu-
dowy. Planujemy w tym roku wy-
konać projekt dróg gminnych na 
osiedlu w  Grabinach-Zamecz-
ku i drogi wraz z odwodnieniem 
w  Koźlinach (osiedle). Pozwoli 
nam to zrealizować te inwestycje 
w kolejnych latach.
W  zakresie poprawy bezpie-
czeństwa na drogach, wspólnie 
z powiatem gdańskim, zaplano-
waliśmy środki na przebudowę 
mostu oraz budowę chodni-
ka na skrzyżowaniu dróg po-
wiatowych w  Krzywym Kole. 
Powstanie tam również bez-
pieczne przejście dla pieszych 
i przystanki.

Przewidzieliśmy także realiza-
cję kilku mniejszych, ale waż-
nych zadań, takich jak moder-
nizacja mostu we Wróblewie, 
budowa dróg z płyt m.in. w Su-
chym Dębie, a  także moderni-
zacja infrastruktury sportowej 
i  rekreacyjnej w  Grabinach
-Zameczku, Osicach, Koźli-
nach i Krzywym Kole. Zadba-
my również o nowe wiaty przy-
stankowe w Suchym Dębie oraz 
odnowienie świetlic wiejskich 
w Steblewie i Koźlinach.
Wśród kluczowych inwestycji 
znalazły się również zadania, na 
które zostały złożone wnioski 
o  dofinansowanie zewnętrzne. 
Jeśli zostaną one pozytywnie 
rozpatrzone, rozpoczniemy re-
alizację kolejnego etapu budowy 
kanalizacji sanitarnej w Steble-
wie oraz budowę żłobka w Gra-
binach-Zameczku. Staramy się 
również o dofinansowanie drogi 
Suchy Dąb – Osice – Giemlice 
oraz o projekt ścieżki na drodze 
powiatowej Grabiny-Zameczek 
– Suchy Dąb.
Nie zapominamy również o na-
szych zabytkach. W 2025 roku 
chcemy zakończyć remont ko-
ścioła oraz zakrystii w Osicach 
oraz remont wieży kościoła we 
Wróblewie.
Mam nadzieję, że udało mi się 
przedstawić wszystkie najważ-
niejsze założenia inwestycyj-
ne. Wierzę, że zrealizujemy te 
ambitne plany, a w trakcie roku 
będziemy mogli je jeszcze roz-
szerzyć, jeśli pojawią się dodat-
kowe możliwości pozyskania 
środków finansowych.

 – Jakie działania podejmie 
gmina, aby przyciągnąć no-
wych inwestorów? I czy jest 
w ogóle konieczne?
 – Uważam, że kluczowe jest 

ściągnięcie inwestorów do gmi-
ny, zwiększy to dochody bieżą-
ce, które obecnie są stosunko-
wo niskie. Przystąpiliśmy do 
prac nad planem ogólnym oraz 
strategią rozwoju gminy na 
nadchodzące lata. Są to kluczo-
we dokumenty, które wyzna-
czą kierunki działań i pozwolą 
nam lepiej odpowiadać na po-
trzeby zarówno mieszkańców, 
jak i  inwestorów. Jednym z na-
szych priorytetów jest stwo-
rzenie warunków sprzyjających 
inwestycjom w  odnawialne 
źródła energii (OZE). Żuławy 
to specyficzny region o  wyjąt-
kowym charakterze, ale rów-
nież z licznymi ograniczeniami 
związanymi z  obostrzeniami 
budowlanymi i inwestycyjnymi. 
Właśnie dlatego chcemy skon-
centrować się na branży OZE, 
która nie tylko wpisuje się w no-
woczesne trendy ekologiczne, 
ale także może stać się znaczą-
cym źródłem dochodów dla bu-
dżetu gminy. Planujemy podjąć 
działania, które ułatwią przed-
siębiorcom inwestowanie w  tej 
dziedzinie, co przyniesie korzy-
ści zarówno lokalnej społeczno-
ści jak i zwiększy dochody.

 – Jakie kroki podejmie gmi-
na, aby poprawić jakość życia 
mieszkańców, np. w zakresie 
edukacji, zdrowia lub kultury 
i sportu?
 – Z początkiem roku powoła-
łam pełnomocnika ds. współ-
pracy z organizacjami pozarzą-
dowymi, aby intensywniej an-
gażować te organizacje w reali-
zację zadań z zakresu edukacji, 
kultury, sportu i zdrowia. Dzię-
ki uchwalonemu programowi 
współpracy z organizacjami po-
zarządowymi w 2025 roku zre-
alizujemy wiele inicjatyw, które 

wpłyną na poprawę jakości ży-
cia mieszkańców.
Wśród planowanych przedsię-
wzięć znajdują się ferie zimowe 
oraz zajęcia wakacyjne dla dzie-
ci, które pozwolą na aktywne 
i  twórcze spędzanie wolnego 
czasu. Dodatkowo uruchomimy 
Akademię Młodego Strażaka, 
organizować będziemy plenero-
we wernisaże i koncerty, a także 
edukacyjno-sportowe zajęcia 
dla seniorów.
Jesteśmy w  trakcie opracowy-
wania wniosków o granty, które 
pozwolą nam na realizację ko-
lejnych działań w szkołach oraz 
świetlicach wiejskich. Te pro-
jekty mają na celu wzbogacenie 
oferty edukacyjnej i kulturalnej 
oraz dalsze integrowanie spo-
łeczności lokalnej.
Naszym priorytetem jest zapew-
nienie każdemu mieszkańcowi, 
niezależnie od wieku, dostępu 

do inicjatyw, które podnoszą ja-
kość życia i sprzyjają integracji.
 
– Czy planowane są zmiany 
w komunikacji publicznej? 
– W  ubiegłym roku przepro-
wadziliśmy ankiety, aby poznać 
potrzeby mieszkańców w  za-
kresie komunikacji publicznej. 
Na tej podstawie mamy już 
wstępny obraz oczekiwań spo-
łeczności, którym postaramy się 
sprostać. To zadanie wymaga 
jednak czasu, wielu uzgodnień 
oraz przemyślanych decyzji.
Podpisaliśmy porozumienie 
z  gminami powiatu gdańskie-
go, Starostwem Powiatowym, 
a  także miastami Pruszcz 
Gdański i Gdańsk. Dzięki temu 
możliwe będzie organizowa-
nie wspólnego transportu. Rok 
2025 przeznaczymy na analizy, 
pozyskiwanie środków i  opra-
cowanie szczegółowych planów, 

aby w  2026 roku wprowadzić 
konkretne zmiany w  komuni-
kacji autobusowej.
Dodatkowo rozpoczęliśmy roz-
mowy z  gminą Tczew, by roz-
szerzyć tamtejszą sieć komu-
nikacji o  Koźliny i  Steblewo. 
Intensywnie pracujemy nad 
tym projektem i, choć efekty 
naszych działań będą widoczne 
dopiero w kolejnych latach, wie-
rzymy, że przemyślane i dobrze 
zaplanowane rozwiązania przy-
niosą długofalowe korzyści.
Rozumiemy, jak ważny jest do-
brze funkcjonujący transport 
publiczny, dlatego skupiamy się 
na opracowaniu systemu, który 
będzie służył nam na kolejne 
lata.

 – To może na chwilę zostaw-
my na boku urząd i gminę. 
Jak Pani najchętniej spędza 
czas wolny i czy udaje się go 
w ogóle znaleźć w napiętym 
harmonogramie pracy?
– To bardzo dobre pytanie. Nie 
ukrywam, że od początku mojej 
kadencji życie prywatne musia-
łam częściowo odłożyć na bok. 
Wolny czas często spędzałam 
przy komputerze, poszukując 
rozwiązań dla naszej gminy. 
Ale ja naprawdę lubię tę pracę, 
dlatego nie czuję się pokrzyw-
dzona – wręcz przeciwnie, pra-
ca daje mi ogromną satysfakcję.
Gdy już uda mi się znaleźć 
chwilę wytchnienia, staram się 
spędzać czas z  rodziną i  przy-
jaciółmi. Przeznaczam go na 
wspólne wyjścia do kina, wie-
czory z planszówkami czy krót-
kie wycieczki nad morze. Lubię 
również aktywność fizyczną, 
szczególnie spacery z  kijkami 
tzw. Nordic Walking. Czekam 
na lepszą pogodę, by móc wró-
cić do tej formy relaksu. Mam 
pomysł, aby w wakacje zorgani-
zować cykliczne spacery z kija-
mi razem z mieszkańcami. 

– Ale zajęcia z mieszkańcami 
to też będzie praca, prawda?
– To prawda, można powie-
dzieć, że będzie to praca, bo 
przy takich okazjach zawsze po-
jawiają się rozmowy i próby roz-
wiązania różnych problemów. 
Ale ja to lubię – działać z ludź-
mi i dla ludzi. Takie spotkania 
dają mi energię i pozwalają jesz-
cze lepiej zrozumieć potrzeby 
naszej społeczności. 

Dziękuję za rozmowę. 

Rozmawiał: Grzegorz Rudnicki 

ROZMOWA Z WÓJT MONIKĄ FICEK

noworoczne plany i wyzwania  
na rok 2025 w gminie suchy dąb!
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KONKURS O UE

zgarnij kasę na wyjazd 
Mamy interesującą propozy-
cję dla osób, które interesują się 
Unią Europejską. Organizowa-
na jest Ogólnopolska Olimpia-
da Wiedzy o Unii Europejskiej 
„Gwiezdny Krąg”. Zgłoszenia 
przyjmowane są do 14 marca. 
Do zgarnięcia jest 10 tys. zł na 
wyjazd do wybranego miejsca 
w Unii Europejskiej. W konkur-
sie mogą wziąć uczniowie szkół 
ponadpodstawowych.
 – Unia Europejska to żywy or-
ganizm. Żeby sprawnie w  niej 
funkcjonować, musimy wyka-
zać się dużą wiedzą. Temu wła-
śnie służy konkurs „Gwiezd-
ny Krąg” – mówi Mieczysław 
Struk, marszałek województwa 
pomorskiego.
Konkurs organizowany jest od 
2004 roku i ma na celu popula-
ryzację m.in. wiedzy o Unii i jej 
instytucjach. 
Olimpiada to nie tylko rywaliza-
cja oparta na sporcie. To również 
rozgrywki, w  których należy 
wykazać się nierzadko bardzo 
szczegółową wiedzą. Olimpia-
da „Gwiezdny Krąg” może być 
szansą na rozpoczęcie ścieżki 
kariery ukierunkowanej na unij-
ne instytucje. Konkurs organi-
zowany jest już dwudziesty raz, 
a  uczestniczyło w  nim kilka-
dziesiąt tysięcy uczniów. Wśród 
zwycięzców szczebla ogólnopol-
skiego byli również uczniowie 
z Pomorza.

Konkurs podzielony jest na 
trzy etapy. Pierwszy odbywa 
się w szkołach, gdzie uczestnicy 
otrzymają do rozwiązania test 
składający się z 50 pytań. Fina-
łowa dziesiątka weźmie udział 
w  debacie eksperckiej, podczas 
której wymieni poglądy na temat 
funkcjonowania europejskiej 
wspólnoty Aby „awansować” 
do drugiego etapu (okręgowe-
go) trzeba uzyskać co najmniej 
27 punktów. W kolejnym etapie 
waszą wiedzę sprawdzi komisja 
egzaminacyjna. Tu trzeba bę-
dzie odpowiedzieć na 50 pytań, 
a o tym, kto awansuje dalej, de-
cydować będzie liczba punktów. 
Na uczestników krajowego fina-
łu czeka test zawierający pytania 
jedno- i wielokrotnego wyboru, 
pytania otwarte, pytania proble-
mowe i  kazus do rozwiązania. 
10 najlepszych zawodników bę-
dzie musiało przygotować wy-
powiedź ustną odnoszącą się do 
zagadnień np. z  systemu prawa 
UE. Na zakończenie odbędzie 
się jeszcze debata, podczas której 
trzeba będzie odpowiedzieć na 
pytania prowadzącego oraz pu-
bliczności. Ogłoszenie wyników 
odbędzie się 13 czerwca.
Wszystkie dodatkowe informa-
cje, a nawet przykładowe pyta-
nia znajdziecie na stronie ht-
tps://gwiezdnykrag.pl/.

(GR)
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podjęta ponad pół wieku temu decyzja w ich przypadku okazała się przysłowiowym strzałem w dziesiątkę, a właściwie 
była następstwem celnego strzału amora prosto w ich serca. choć od sakramentalnego „tak” minęło pięć dekad, do dziś 
tworzą udany i oparty na wielkiej miłości związek. ta godna podziwu i naśladowania wierność zasługuje na medal, który 
w imieniu prezydenta rp wręczył jubilatom wójt gminy kolbudy marek Goliński. 

Wójt Goliński zaprosił do 
Sali Biesiadnej w  Lublewie 
Gdańskim pary małżeńskie, 
które w  2024 roku święto-
wały złote gody, czyli 50. 
rocznicę ślubu. Jubilaci poja-
wili się na uroczystości w to-
warzystwie swoich bliskich. 
W  atmosferze radości, dumy 
i wielkiego wzruszenia boha-
terów gali uhonorowano Me-
dalami za Długoletnie Poży-
cie Małżeńskie, które nadaje 
Prezydent RP.
 – Czas mija tak szybko, że 
trudno uwierzyć, że minęło 
już 50 lat od naszego ślubu – 
usłyszeliśmy od jednej z par. – 
Jest nam bardzo miło, że mo-
żemy się spotkać w tak przy-
jemnych okolicznościach. 

Okazuje się, że w gminie jest 
wiele par, które ślubowały so-
bie pół wieku temu.
Marek Goliński, przypinając 
odznaczonym małżonkom 
charakterystyczne srebrne 
krążki na różowej wstąż-
ce, gratulował wyjątkowej 
rocznicy, życzył zdrowia 
oraz wielu niezapomnianych 
i  radosnych chwil w  wie-
lu kolejnych latach trwania 
związku. 
 – Jestem ogromnie wzru-
szona, że moi rodzice już 
pół wieku tworzą tak zgodną 
parę – usłyszeliśmy od córki 
jednego z  małżeństw. – Oni 
praktycznie nigdy się nie kłó-
cą. Może dlatego, że ostat-
nie zdanie zawsze należy do 

mamy, a  tata jest człowie-
kiem ugodowym. A  mówiąc 
poważnie, podstawą dobre-
go związku są chyba wspól-
ne pasje i  zainteresowania, 
a  tych rodzicom nigdy nie 
brakowało. 
Wśród blisko 40 par, które 
przybyły na uroczystość były 
małżeństwa, które rocznicę 
półwiecza zawarcia związku 
świętowały już 10, a nawet 15 
lat temu. Oni również otrzy-
mali upominki.
 – To piękny dzień dla 
wszystkich obecnych na gali 
par – mówi Marek Goliń-
ski. – Wzruszenie towarzy-
szy zarówno jubilatom, jak 
i osobom im towarzyszącym. 
W  większości są to dzieci 

odznaczonych Medalem za 
Długoletnie Pożycie Mał-
żeńskie. Jestem pewien, że 
nasi goście na długo zapa-
miętają to wydarzenie. Nie 
ukrywam, że to również dla 
mnie przyjemny obowią-
zek i  szczególne spotkanie 
z  naszymi mieszkańcami. 
Nie jestem w  tej opinii od-
osobniony, podobnie myślą 
obecni na gali Radni Gminy 
Kolbudy i  inni zaproszeni na 
uroczystość goście. Jeszcze 
raz serdecznie im gratuluję 
i  życzę kolejnych wspania-
łych, obchodzonych wspólnie 
rocznic. 

(RN)

GODNI NAŚLADOWANIA I PODZIWU OTRZYMALI MEDALE

na uroczystej gali świętowali 
złote gody 
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życie Powiatu

STYPENDIA WRĘCZONE

ROmAN CiESiELSKi

zachodni wiatr 

w zachodnim wietrze
widzisz wszystkich
którzy odeszli
zachodni wiatr 
wessał resztki radości
które w nas pozostały

została
lalka przykryta kołdrą
matka boska karmiąca
i cisza
w nawałnicy wiatru
cisza
w dzwonach pozytywki

w zachodnim wietrze
widzisz wszystkich
jak na dłoni
-
wołasz ich
oni nie słyszą

dwa tygodnie temu odbyło się uroczyste otwarcie nowo wybudowanej świetlicy w Ulkowach. 
inwestycja o wartości 1,7 mln zł była możliwa dzięki dofinansowaniu w wysokości 98%, jakie gmina 
pszczółki pozyskała z rządowego Funduszu polski ład.

Obiekt – zlokalizowany przy 
ulicy Kasztanowej – o  kuba-
turze 1168 m3 obejmuje salę 
wielofunkcyjną, salę warsz-
tatową na poddaszu oraz to-
alety, biuro, zaplecze, szatnię 
i  pomieszczenie techniczne. 
Budowę świetlicy zrealizo-
wała f irma P.P.H. VOYDA-
REX Dariusz Herbut, któ-
ra zapewniła wysoką jakość 
wykonania i  terminowość 
projektu.
 – Nowy obiekt pozwoli na 
pełne wykorzystanie poten-
cjału mieszkańców sołectwa, 
którzy od lat aktywnie dzia-
łają na wielu płaszczyznach, 
tworząc wieś miejscem przy-
jaznym do życia i działania – 
komentuje Maciej Urbanek, 
wójt gminy Pszczółki.
Swoją obecnością uroczystość 
otwarcia świetlicy uświetnili 
parlamentarzyści, wójt Ma-
ciej Urbanek, samorządowcy 
oraz sołtys Ulkowych Anna 

Staniewicz, Koła Gospodyń 
Wiejskich oraz mieszkańcy 
wsi Ulkowy.

(AN)

SKORZYSTALI Z RZĄDOWEGO DOFINANSOWANIA

ulkowy też mają swoją świetlicę

 


